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Q: Your grandfather was Brazilian?

ADAMSON: My grandfather was a Brazilian diplomat. His male forebears had come from
Portugal really at the time of the discovery of Brazil in the 16th century although they did
not stay permanently until the Napoleonic invasion of Iberia in the early 1800s.

Q: Did Brazil weigh heavily on your upbringing?
ADAMSON: | wouldn't say it weighed heavily, but | was certainlconscious of that link.
Q: Where did your mother go to school?

ADAMSON: She went to school in Brazil. She also went to school abroad, including the
United States and Britain, because her father was serving there. She had some university
education, in Brazil.

Q: Where did your father go to school?

ADAMSON: He went to school at New York University. He received aMA and then a Ph.D.
from The Fletcher School at Tufts University.
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Q: Was he looking at the Foreign Service?

ADAMSON: | don't know whether he ever looked at the Foreign Service. He didn't serve
in the State Department Foreign Service. He did serve some years in USAID, which of
course, is a close cousin.

Q: Oh, yes.

ADAMSON: He also served in the World Bank. He served in educational institutions,
Central Connecticut College first, and then much later, Bridgewater State College.

Q: Were you brought up pretty much in Bridgewater?

ADAMSON: | was brought up, until I was six, in Connecticut, until | was eleven, in Northern
Virginia. My father was working here at the Department of Education, as it was then. Then,
he served with AID in Central America. So, | was in Guatemala and Costa Rica, between
1961 and 1964. Then, we spent a year in California, and then back to Virginia. Then, |
went to Swarthmore College in Pennsylvania. | got my doctorate at the Fletcher School at
Tufts.

Q: Let's go back a time. When you were in elementary school, yowere mainly in Northern
Virginia then?

ADAMSON: Correct.
Q: How did you find the school system at that time?

ADAMSON: | found it good. As a child, | wasn't the best judge of that. | certainly found it
quite adequate. Q: What were your interests early on?
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ADAMSON: In elementary school, | wasn't particularly academically oriented, although
| was interested in the world, | suppose, because of my background. But, | was more
interested in sports and fun, than academics. Of course, that changed later.

Q: Was school segregated when you were there?

ADAMSON: Well, this was northern Virginia, so | don't think they were officially
segregated, but de facto there were no blacks living in my neighborhood. These were
neighborhood schools. They were de facto segregated, but | don't think they were
segregated de jure.

Q: Because I'm not sure what had happened at that time. Virginia went through a period
of absolute rejection of the idea of a segregated school system. But, you didn't feel any
impact?

ADAMSON: There was no impact that | was aware of. It was non-issue, as far as | was
concerned.

Q: It may have been taken care of before you got there. Now, youfather was a Naval
attache?

ADAMSON: Yes, in the 1940s, when he met my mother. Later, he wawith USAID, Central
America.

Q: Where were you then?

ADAMSON: Guatemala for a year and a half, and Costa Rica for a year and a half. Q: Did
you go to school there?

ADAMSON: Yes.

Q: How did you find that? What type of school?
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ADAMSON: | went to the American School in Guatemala, and then | went to a bilingual
school in Costa Rica, both private schools. Those were excellent experiences for me,
because | became aware more of the outside world. | became aware of foreign languages
and cultures. So, those were very eye-opening and interesting years for me.

Q: Had you picked up any Portuguese from your mother?
ADAMSON: | picked up no Portuguese from my mother, unfortunately.

Q: My mother spoke German before she spoke English, but | was at the FSI, sweating
away, because | had to learn the language from the beginning. It's unfortunate.

ADAMSON: Yes.

Q: I assume that by the time you got through these experiences, yowere pretty good in
Spanish?

ADAMSON: Yes. | became quite good in Spanish, testing four plus,four plus on the State
Department scale.

Q: Where did you go to high school?

ADAMSON: | went one year in California, at a public high school, anthen three years here
in northern Virginia, Annandale High School.

Q: How did you find it?

ADAMSON: In retrospect, | liked the California high school more. | think both had plenty to
offer, but | found the Virginia high school more cliquish and harder to integrate myself into.

Q: There's the problem with so many kids from the Foreign Service, and when they come
back to Washington, it's hard to get into. They don't welcome with open arms.
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ADAMSON: It's a difficult stage in life, but if you don't have a network when you enter high
school, particularly if you enter as a sophomore, as | did in northern Virginia, it can be
difficult to integrate yourself.

Q: What courses particularly interested you?

ADAMSON: Well, | took the broad range of courses you needed to get into college, but |

would say that | was most interested in social studies, first, languages, second, and then

science and math, third, although I did most of the math and science that was required to
get into college, with the exception of physics.

Q: How about reading? Did you read much?
ADAMSON: | read an awful lot. | love to read.
Q: Can you think of any books that particularly stick in your mind?

ADAMSON: Well, we had to read a fair amount of literature, Hemingway, Poe, Steinbeck
and other American writers, Shakespeare. | think in Spanish and French, | had some
contact with poets and writers like Cervantes, in Spanish and Baudelaire, in French, who
iImpressed me greatly. | think | was reading more literature in those years than | was
history or social science.

Q: How about extracurricular activities, such as sports or drama, oband?

ADAMSON: | was involved in drama. | was involved in the literary magazine, and various
honor societies, and so on. But, | think the first two were the primary ones. | tried out for
Cross country running, but had no idea how to get myself in shape for that, so | didn't make
it.

Q: While you were in high school, were you pointed toward anything?
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ADAMSON: | was certainly encouraged by my family to think in terms of an international
career, as well as languages. | also was encouraged to think in terms of a small college,
in terms of higher education, perhaps because my father had attended such a large
institution (NYU).

Q: At home, were foreign events a subject of conversation at thdinner table?

ADAMSON: Yes, definitely. Foreign affairs were always a topic of interest, including when
my grandfather, a retired ambassador, came to visit.

Q: Was the family Republican, Democrat, or mixed?

ADAMSON: It was mixed. One parent leaned more toward thRepublicans, one more
toward the Democrats.

Q: Do you have brothers/sisters?
ADAMSON: | have one brother, and one sister.

Q: So, | guess, from the time you were graduating from AnnandalHigh School, you were
pointed toward Swarthmore?

ADAMSON: That is correct.
Q: Well, how did you hear about it?

ADAMSON: Well, that's where my brother went to college. | think both he and | had the
elite, big colleges, and the elite, small colleges on our list. In the end, | had to make a
decision between Stanford and Swarthmore. | chose Swarthmore.

Q: You were at Swarthmore from when to when?
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ADAMSON: From 1968 to 1972.
Q: What was Swarthmore like in those days?

ADAMSON: Swarthmore was very much a small college, kind of a small town
environment, although Philadelphia was not far away. It had about 1,200 students.
Politically, it was very far to the left. It was very liberal Democrat. In terms of the issues
of those days, it was very anti-war, counter-culture. There was a culture that was very
intellectual, and a culture that was very oriented toward service, toward idealism, away
generally from business. It was something of an anti-government, certainly anti-Nixon/
Johnson presidencies environment.

Q: In the first place, | guess the protest of the Vietham War mushave been boiling over
while you were there?

ADAMSON: Absolutely. It was boiling over, particularly in 1969, 1970. Of course, there
were the big demonstrations of the spring in 1970, in the U.S., because of the incursion
into Cambodia. We had an academic strike. In fact, to complete my sophomore year, | had
to do a lot of work that summer, because basically Swarthmore was shut down, in May of
1970.

Q: I'm wondering how a student felt about this? It's kind of fun to shut down the school, but
at the same time, you're there for a limited period of time, to get a degree.

ADAMSON: In retrospect, it doesn't seem like such a great idea. At the time, | think we
were all swept by events. There was a little bit of mob psychology. It became very difficult
to oppose striking. Not that | would have opposed it in any case, but striking became
identified as the only way that we could protest what was going on, or the highest visibility
way we could protest. In retrospect, again, it doesn't seem to make as much sense as it
did at the time.
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Q: How did you feel about Vietnam, at the time?

ADAMSON: | think 95% of the students at Swarthmore at the time, just to take a stab at
a number, probably opposed the war. There was probably a small nucleus that was pro-
government policy. But, within the 95% who opposed the war, there were very different
currents of thought. | was opposed to the war well before | went to Swarthmore. | was
opposed to it in high school. | opposed it for reasons of realpolitik. | opposed it for the
same kinds of reasons Hans Morgenthau opposed it, because | didn't see it as being in
our core national interest. Other people opposed the war from what might be called a left
wing perspective, a socialist perspective, or even an anti-U.S. perspective, where they
believed that American values were negative, undesirable. That the United States played
an unfavorable, unconstructive role in the world was not my attitude, but my attitude

was rather that the war simply did not make sense, in terms of U.S. interests - that it
was undermining U.S. interests, rather than supporting the U.S. national interest, to be
engaged in this war.

Q: If you have an anti-business, anti-government cast to youschool, where did you
envisage your future?

ADAMSON: | belonged to a generation that had the luxury of taking the material for
granted, and in fact did not think so much in terms of concrete, career aspirations, when
they were studying in college. College was sort of an island where people followed their
interests, was my perception at Swarthmore. That was certainly my case. They weren't
thinking too concretely, until they became juniors or seniors, about where that might take
them, in terms of vocation. But, in terms of vocation, to the degree people thought about it,
| think they did think a lot about academia, and they thought about going on to professional
schools, preparing themselves for a professional school, and going into things like law,
which might take them into directions which they couldn't necessarily foresee while they
were in college, or medicine, | might add.
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Q: As you were getting ready to graduate in 1972, what were yoheading toward?

ADAMSON: | was actually heading toward public service, and toward the foreign service.
| suppose that was not in the mainstream of Swarthmore's value system, though arguably
consistent with the idea of service. | was always among the more conservative students
at Swarthmore, although on the national political spectrum, | would have been identified
as a liberal Democrat. But, in terms of Swarthmore's political spectrum, | guess | would
have been on the right side of the spectrum, or perhaps center-right. | did believe in my
country, and its constructive role in the world, even if | didn't support particular policies. By
1972, the U.S. was headed out of Vietnam, and foreign policy was being reoriented. | was
oriented, basically, toward the Foreign Service, although | was thinking of law school too.
| did apply to law schools and did get into law schools, such as the University of California
at Berkeley and the University of Virginia (and later into Harvard and Columbia), but |
could never summon up enough interest in the law to actually go to law school. This was,
perhaps in part, because | didn't have a clear picture of what lawyers did. Instead, | went
to graduate school in international affairs. I also did apply and take the Foreign Service
exam, at that time, in 1972. | passed the written, but | didn't pass the oral exam; | think |
was viewed as lacking maturity.

Q: While you were at school, particularly during the Vietnam thing, being somewhat to the
right, within the Swarthmore spectrum, did you find that there was dictation of how you
should think? | mean, was Swarthmore open to ideas, or was it that your ideas better be
what was the equivalent of right, at the time?

ADAMSON: What later came to be called “political correctness” was certainly in vogue

at Swarthmore. On the other hand, one of the most fundamental values of Swarthmore

Is free inquiry, free thought and debate, and so on. | would say that everyone's thinking
was tolerated, and those who were at the right of the spectrum were certainly tolerated,
but it was probably easier to get along if you were politically correct, than if you were not
politically correct. Certainly | was not politically correct on some issues, and didn't suffer for
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it. On Vietnam, | was essentially politically correct, even if my rationale wasn't the same as
others'.

Q: You say you took the Foreign Service oral exam, but didn't pasthe first one. How did it
go, looking back on it?

ADAMSON: | took the written exam and scored quite well. In fact, | scored higher than |
did two years later, when | eventually did get into the Foreign Service. On the oral exam,
| guess | was burdened by the fact that | really had no real world experience. | was 21 or
22 years old. | guess | was perceived as not having the maturity that was desired at that
juncture. Of course, it was a disappointment for me, because | had basically gone from
academic success to academic success. In retrospect, it is easier to understand how at
that age | might have been perceived as not quite ready.

Q: Yes. | served on the panel of the Board of Examiners. It was difficult, because for the
most part, these were people like yourself, who always had been given a “gold star.” Then,
all of a sudden, we were having to say, “No.” Maturity was often the major consideration.
Well then, you went to The Fletcher School at Tufts. Is that right?

ADAMSON: That is correct.
Q: How did you find Fletcher?

ADAMSON: Fletcher was very similar, and yet, very different from Swarthmore. It was
very similar, in that it was a small institution. It's a small graduate school. In my day, it
just had a couple hundred students. | think it maybe has doubled in size since then, or
almost doubled in size. It's small, it's very academically rigorous, with small classes like
Swarthmore, and with a stellar faculty, like Swarthmore. Yet it was pretty different, in
terms of the environment. People at Swarthmore were oriented toward academics, just
for the love of ideas, and for the love of intellectual development. My perception - and |
was coming in as a 22 year old, at Fletcher, while many of my fellow students were three,
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four, five, or even ten years older - was it had a much more vocational and professional
orientation. Students were looking at their graduate education as a meal ticket, and so
were looking at it in a more pragmatic and instrumental way, than | was used to looking
at education. | was somewhat put off by that. Also, it was a much more conservative
environment, politically.

| remember going to the first welcome lecture given by the then-Dean of the school, the
late ambassador Ed Gullion, who gave a speech that was really, in the jargon of the day,
to the right of Atilla the Hun, in terms of its politics. It was a very different environment from
Swarthmore, where you would never have heard that language from, say, a president, or a
dean. So, | was somewhat alienated by those features of Fletcher. However, | did find that
the professors, even if they were further to the right on the political spectrum than many at
Swarthmore (though there were some at Swarthmore who were quite conservative) were
generally excellent, though a few were well past their prime. The education were first rate.

Q: How long were you there?

ADAMSON: | was in residence for two years. Then, | worked on mdissertation afterward,
but not in residence.

Q: Did you concentrate on anything while you were there?

ADAMSON: | concentrated on American foreign policy and diplomatic history, and on
international economic and political development - in other words, the third world. You
were required to identify several fields for your Ph.D. oral exams. Those were my fields.

Q: When you did your dissertation, what was the subject?

ADAMSON: | did it on a political analysis of the North/South economic negotiations of the
mid-1970s. To fast forward a bit, | had worked on this while | was in the Foreign Service,
between 1975 and 1977.
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Q: You were doing this during the Nixon/Ford administration. How did you find things,
when you started looking beyond Vietnam and the national politics of Nixon/Ford? Did you
find it progressive, bad?

ADAMSON: Naturally, given the background | described, | was not a fan of Richard Nixon.
Again, to fast forward a bit, he resigned eight days after | joined the Foreign Service,

so | never served, really, under him. Ford was a more innocuous man, who was exiting
Vietnam, within my first year in the Foreign Service. Again, to fast forward, | served my
first year in the Foreign Service in Vietnam. | think that leaving aside Vietnam, I'm not
aware that | had any strong difficulties with the foreign policy orientation of the Ford
administration.

Q: At Fletcher, they had people who were from other countries, somdiplomats, some
aspiring, and all that?

ADAMSON: Yes. And we had had some at Swarthmore, too, such as Yukio Okamoto,
current foreign policy adviser to the Japanese cabinet, and Hiroyasu Ando, Japanese
DCM in Washington.

Q: How did you find that mix? Did it sort of open your eyes a bit?

ADAMSON: | think that was a good mix, but it wasn't something that was novel to me,
given that at Swarthmore, we also had quite a number of foreign students. Also, given

that during my college years, | spent two summers in Brazil, one summer in Peru, and one
summer in the Middle East. | already had quite an international orientation by the time | got
to Fletcher.

Q: In the Middle East, where did you go?

ADAMSON: Primarily to Iran, which of course at that time was under the Shah, and also to
Israel and Turkey.
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Q: What were you doing there?

ADAMSON: | was really just doing tourism and visiting friends. One of my college
roommates was then Iranian. He is now a U.S. citizen, but was then Iranian. So, | visited
his family in Tehran.

Q: Did you come back with any impressions about the area?

ADAMSON: | came back with a certain feel for Israel, for the ancient nature of the culture
there, and a little more direct understanding of what the conflict there was all about. |
also had some perceptions of Iran, of the culture, of the nature of the Shah's regime - the
superficiality of the “democracy,” although | certainly had no inkling what would happen
there politically, in terms of the Khomeini revolution.

Q: How about your Iranian roommate? So many of the Iranian students in the United
States were not so evil, the families may have been, but they were not supporters of the
Shah? Was the Shah considered a “bad guy?”

ADAMSON: | don't recall if the Shah was particularly on our radar screen, certainly not at
Swarthmore. He came onto the radar screen, maybe in 1973, 1974, with the oil embargo,
and so on. It was a very brief embargo. But, no, | don't think there was any anti-Shah
movement or sentiment that | was aware of. Most of the Iranians that | knew in college,
including my roommate, were members of minority groups, Jews or Zoroastrians, or what
have you, who were essentially protected by the Shah. So, they didn't have an anti-Shah
orientation.

Q: Do you remember any of the questions on the oral exam when yotook it a second time?

ADAMSON: No, I really don't remember the questions. My distant perception, which
may or may not be accurate, is that | felt more comfortable, at that stage, handling the
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guestions, whatever they were, because of the added experience, knowledge, maturity |
had in going to graduate school for a couple years.

Q: Well, you came into the Foreign Service when?

ADAMSON: | came in August 1, 1974. The process was relatively fast for me, because |
got high on the register. | guess | had taken the exam sometime in the spring. | was called
in July to join a class that started the first of August.

Q: At that time, did one choose one's cone or specialty?

ADAMSON: At that time, one indicated when one took the exam what cone one preferred.
| preferred the political cone, which | think is why | had some difficulty two years earlier.
Perhaps if | had chosen, say, the consular cone, | would have done better.

Q: What was your A100 course, the junior officer course like? mean, the group?

ADAMSON: | liked the group. It was a diverse group. It had a few women and a few
blacks. It was not as diverse as classes would become later, but it was also diverse, just
in terms of parts of the country where people came from, where people studied, their
interests and skills, and so on. It was a very good group. People perhaps, not unlike the
people | went to graduate school with.

Q: When you were there, did you have any choice in where you wanteto go?

ADAMSON: | was the one member of my A100 class that went to Vietnam. The way that
worked was | still wasn't real-world oriented... The classes previous to mine... | entered

in 1974, but | think until 1972 or 1973, virtually the entirety of many Foreign Service
classes went to or were at least candidates for going to Vietham. That had turned around
completely, by the time | came in. But they were still looking for some people to go to
Vietnam. The question was asked who would consider going to Vietham. | took “consider”
as the operative word in that sentence. Actually “Vietham” was the operative word. | raised
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my hand, and looked around, because | was the only member of my class, out of 25, or
30, who had raised their hand. So, basically, | wrote my ticket at that point.

Q: So, | suppose you got out toward the end of 19747

ADAMSON: | got out there about October 1, 1974. | had a brief stay in Saigon to study

the language. | had insisted on this, but the four weeks | was given was insufficient

and anyway | did not take to the tonal nature of the language. Then | went to my duty
assignment, which was Nha Trang, where | actually filled two positions, one as a consular
officer and one as a political officer. It really turned out to be one of the best jobs | ever
had in the Foreign Service, and one of the best jobs | could have aspired to as a junior
officer. | was then, what was an FSO-7, | guess now that would a five. Anyway, | went as a
seven, and went into an FSO-4, political slot, as well as an FSO-5 or -6 consular slot. | had
a Vietnamese translator and military analyst, working for me in the political job. | also had
two Vietnamese consular assistants. So, there | was at 24 supervising three people and
holding two jobs, and being involved in politico-military reporting from Vietnam, which was
very challenging.

Q: So, let's go back. When you arrived out there, what was thsituation in South Vietnam?

ADAMSON: The situation was that we were hanging on for dear life. Of course, | was
pretty well schooled in Vietnam, because Vietnam was the foreign policy issue as |
reached maturity in high school and college. | had read quite a few books about Vietnam,
and was generally familiar with the history of our presence there. In fact, | was quite
familiar, because | had taken courses in graduate school, too. | was very well versed.
When | had my pre-departure interviews in Washington, including at INR (the Intelligence
Bureau), | found quite a diversity of views. There were the positive thinkers who were on
the desk, who were towing the line that somehow we would make it through Vietham all
right, and somehow the two regimes, in Saigon and in Phnom Penh, we supported would
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hang on - though there was certainly a perception that the regimes were under a great
deal of pressure.

The other school of thought was what | heard in INR. A fellow by the last name of

“Buck” (Ralph Buck?) briefed me there. He turned out to be prescient. He said that this
regime could not hold on for very much longer. That it was an issue of months, not years,
and that eventually a push would come from the North Vietnamese. This fellow was able
to cite all kinds of weaknesses of the regime, and American assistance was already
being attenuated. Watergate was taking place. By August 8, 1974, Nixon was gone. His
level of support for the Thieu government could not be expected from Ford. Besides,

the presidency had been weakened, and the Congress had passed legislation which
basically tied the president's hands, in terms of air support. So, for these kinds of reasons,
plus the somewhat putrid nature of the regime in South Vietnam - they did not have the
kind of fundamental sources of strength that you would hope for - Buck and others were
anticipating the regime would crumble. When | got out there, | got caught up in the “can
do,” positive thinking environment that Graham Martin was sustaining under the guidance
of Secretary of State Kissinger.

Q: You got there when?
ADAMSON: | arrived, roughly October 1, 1974.
Q: You were in Saigon first?

ADAMSON: | was in Saigon for a few weeks for some abbreviated and accelerated
language training, which, as | noted eatrlier, really didn't turn out to be very valuable.

Q: In the political section, were these true believers?

ADAMSON: Some of them were true believers. | recall that Graham Martin was a distant
figure, so | didn't have a meeting with him, but | did meet with the DCM, Wolf Lehman, and
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with the political minister counselor, Josiah Bennett, who just died in the last couple years.
He was an old Asia hand - China hand, | think. | think he was a smart guy, but had blinders
on like Lehman, like Martin. He only saw what was most positive in the environment, and
certainly he was very optimistic about the prospects of the South Vietnamese regime.

Q: When you went out to Nha Trang, what was the situation? Nha Trang was in Il Corps, |
guess, wasn't it? We no longer called it “corps” over there?

ADAMSON: Well, the South Vietnamese called it “Il Corps,” so we called it that, or military
region I, I think. | might add, parenthetically, that although at the higher levels of the
embassy, they were very positive about prospects of the regime, at lower levels, there was
certainly greater doubt. | recall being briefed by the CIA's Frank Snepp, who later gained
notoriety through his book, Decent Interval, and he was predicting that hard times were on
their way. He was certainly seeing a lot of the signs that Ralph Buck was seeing. Perhaps
Buck was reading Snepp's reports from Saigon. In fact, he must have been. Snepp was
certainly dubious about the viability of the regime. When | got to Nha Trang, the consul
general, Monty Spear, who | see occasionally at the officer's club at Ft. McNair, had the
same Graham Martin/Wolf Lehman mindset of positive thinking. But, if you went under
him, closer to the working level, people could see some of the tea leaves.

Q:Q: What area did Nha Trang cover?

ADAMSON: It covered the two corps area. At that point in Vietnam, the U.S. had four
consulates, which corresponded to each of the military zones. We had a consulate in
Da Nang that covered military region one. In Nha Trang, we covered military region two.
Military region IV was covered from Can Tho in the Mekong delta, and Il was covered
from Bien Hoa.

Q: These consulate generals were established to observe how thtruce was going.

ADAMSON: Yes.
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Q: Was that still the main job?

ADAMSON: At that point, no one, | don't think, was really thinking in terms of the truce
existing. We had had a fairly substantial Foreign Service presence in the first year, | think,
after the January 1973 peace accord, to monitor the accord. By the fall of 1974, that heavy
Foreign Service presence had disappeared. We really just had a light Foreign Service
presence. There were only three FSOs in MR-Il. We were really covering the war, not
monitoring a peace which didn't exist. Nobody thought of it, as | can recall, as covering

a truce. | recall that every week | had to do a situation report that went to the Embassy. |
wrote mine on the basis of reports that came from our province reps. We had a U. S. rep
in every province. These people may have been USAID employees, they were not Foreign
Service officers. They were sort of the residue of the very heavy presence that we had had
in the 1960s and the early 1970s. My report went to the Embassy, which in turn wrote a
weekly cable to Washington based on the inputs from the four consulates. One serious
flaw in this process was that the weeklies did not look at underlying conditions and trends,
only at what had transpired that week, as filtered from South Vietnamese military sources
through the province reps and then the consulates and embassy.

Q: Also included in your consulate's area of responsibility, was thcentral highlands,
correct?

ADAMSON: Correct.

Q: Where the whole thing sort of came apart.
ADAMSON: Correct.

Q: Did you travel around?

ADAMSON: Yes. In the end, | was only at that assignment from the 1stof November
1974, until the 1st of April 1975, when Nha Trang fell. In that brief period of time, four or
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five months, it had been my intention, and had been my marching order, to visit all the
provinces. In the first four or five months, | was not able to visit all, but | did visit many. |
visited Ban Me Thuot, Kontum, Pleiku, Qui Nhon and, and perhaps a few other province
capitals. | visited, at least, the principal provincial capitals. Principal in terms of where
Vietnamese military forces were deployed, and in terms of where the fighting was taking
place.

Q: Did you get any feel for what was happening?

ADAMSON: Basically, the image that | had was that the South Vietnamese were fully
engaged everywhere. They were fully deployed, and had no reserves to speak of, and
were fully deployed against North Vietnamese forces that matched them in terms of
manpower and strength. At that point, the South Viethamese seemed to be holding

their own, but they didn't have any reserve, they didn't have any residual capacity. So

that if they were pushed in one area and succumbed, it's easy to see in retrospect how
they could collapse. At the time, we were thinking in terms of a stalemate, rather than a
potential collapse. | was caught up in this mentality. As | say, in retrospect, it's easy to see
how a collapse could be forthcoming, once they were overcome in one area.

Q: With the Viethamese that you were coming into contact with, how were they looking at
the Americans? Did they feel we were selling them out?

ADAMSON: The South Vietnamese were nervous. You didn't get a sense of much
confidence on their part, or for the most part even of much courage on their part. This
varied, of course. Sometimes | would visit lower level officers, in the captain to major
range, who were out on the front lines, and who clearly were men of great valor, and doing
a very hard job, and doing it well. At the higher levels, you didn't get the sense that these
were general or colonel officers who had a great deal of confidence, who had a great deal
of conviction, who had a great deal of commitment. That was not encouraging.
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Q: There was you and the consul general?

ADAMSON: There were just three of us. There was the consul general, Moncrieff J. Spear.
There was the deputy principal officer, Philip Remington Cook, and there was me, filling
two positions. Both jobs | was filling really got heavy when the North Vietnamese offensive
began in March. So an FSO from Saigon, by the name of Dick Slott, came up and took
over the consular job, and | continued with the pol-mil position. There was someone
scheduled to come in and take the consular position permanently, but he never arrived,
because the country fell before he could arrive. That was Edmund McWilliams, | think.

Q: Well, how did things develop, from your perspective?

ADAMSON: From my perspective, they developed quickly. One South Viethamese
province, Phuoc Binh, fell in January 1975. That was a bellwether. The North Vietnamese
took a provincial capital to see what the reaction would be. There was no particular
reaction from Saigon or Washington. The South Viethamese were not able to take it back.
The United States did not react strongly. That sort of set up in March 1975, what became
the final offense by the North Viethamese, which we had some inkling of, though we didn't
have detailed information that it was coming.

Q: Well, the situation in the highlands, turned out to be one othe... Didn't the whole thing
sort of begin to collapse?

ADAMSON: Yes, that is correct. That was where the North Viethamese offensive

started. It started in Ban Me Thuot around March 10, and BMT quickly fell to the North
Vietnamese. | remember our province representative, Paul Struharik, was trapped there.
The heaviest South Vietnamese troop concentrations, if memory serves, were around
Kontum and Pleiku. So, even with Ban Me Thuot falling, there was theoretically some
prospect that the South Viethamese could counterattack. As it happened, in my initial
report - of course, | was the politico-military reporting officer - | reported that Ban Me Thuot
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was falling and | wanted to add the analysis that there was no immediate prospect that
the South Vietnamese would take it back. This turned out to be accurate. | guess | had

a sense then of the state of morale among the South Vietnamese, that although they did
have substantial forces in Kontum and Pleiku, they had no will to fight back. However, my
consul general, Monty Spear, crossed out the language that they had no prospect of taking
back the city. Instead he wrote something like “the South Viethamese are clearing,” the
implication being that they would take it back. As it happened, the commanding general
of MR Il, Major General Phu, under direct orders from President Thieu, made what was a
calamitous error in withdrawing the South Vietnamese divisions, and there were a good
number of them, from the central highlands, and bringing them down to the lowlands. This
was a grievous mistake, because they were not able to execute a withdrawal in good order
and because it set a rout in motion. The withdrawal became a mad, mob race to the sea,
in the course of which, even without much harassment from the North Viethamese, the
South Vietnamese lost most of their constituted military capabilitnot to mention civilian
losses. By the time those divisions got to the lowlands, they were no longer militarily
capable. The ability of the South Vietnamese to resist was virtually nil. Thus, we were
swept up in a whirlwind, which we really didn't adequately anticipate, but in a matter

of days, the region was gone. We evacuated on April 1, 1975. We evacuated after we
learned that the South Vietnamese military staff had left. We learned this from the South
Vietnamese province chief, who too was in the process of leaving, once he saw that his
umbrella, in terms of military forces, had already left.

Q: What were you getting from Saigon? Were they telling you to hanon? Was there any
direction there?

ADAMSON: Well, there was some direction, but unfortunately, Saigon was still shaped by
the Graham Martin mentality of whatever happens, we're going to hang on to this country.
So, we did not adequately prepare to evacuate. Of course, | was kind of raw at that time,
inexperienced. | should have known better. | didn't prepare particularly well, either for my
personal evacuation, or for getting the people out that we should have tried to get out.
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Once the South Vietnamese had abandoned ship, as it were, then there was no choice
other than to evacuate. We did, quite precipitously, not in good order, and we didn't get all
the South Vietnamese we should have tried to get out, out.

Q: How did you get out?

ADAMSON: What we did was, on the 1st of April, we went to work that day with our

bags packed, after sleeping in our compounds that night. | remember | had my two male
Vietnamese assistants with me that last night (I believe the female had already left, to
marry an American | believe). | had a handgun, but there was no trouble that night, before
the 1st of April. On April 1 as things deteriorated, we prepared an area for helicopters to
land at the Consulate. Helicopters came in. The half a dozen or so marine guards that we
had provided protection. At that point, we needed it, because the South Viethamese were
losing their discipline, and there were marauding gangs of South Vietnamese soldiers. In
fact, | left my belongings, my suitcase in my car, which was not more than a few meters
from the consulate entrance. | foolishly, however, did not take that into my office that
daprobably because | didn't fully grasp we would have to leave that day. By the time we
evacuated that day, which was some hours after the opening of business, | could no
longer leave through the front door. | could no longer even go out in the parking lot. My car
was looted and my belongings were taken away. So, | left for Saigon with the clothes that
were on my back.

Q: Was there any move toward the sea? | kind of remember Nha Tranbeing on the sea.

ADAMSON: Nha Trang is on the sea. For the Americans, there were no ships that we
evacuated to. We all just evacuated by fixed-wing aircraft, down to Saigon. The airbase
in Nha Trang still had security, although | don't think that that security existed much
beyond the 1st of April. We choppered to the air base, then went by fixed wing aircraft
to Saigon where we were greeted cheerily by Americans from the Embassy who had no
comprehension of what we had just been through.
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Q: Was there any American liaison or military attaches, or anythinlike that, in your area?

ADAMSON: Oh, yes. We had a defense attach# office representative at our Consulate.
Steven Mayfield was his name; | believe he was retired military. There were a lot of CIA
officers. | don't recall what planes evacuated us, but | don't think they were U.S. military
aircraft. I'm not aware that they were American military aircraft, perhaps they were “Air
America.”

Q: When you got to Saigon, what was the situation?

ADAMSON: Well, it was sort of surrealistic, because we were met at the airport by very
kind Embassy people. | think they were probably dependents, volunteers, who very kindly
took us into their arms, and helped us with whatever we needed help with. We were
housed at a U.S.-run hotel, | think. We were treated very well. We were taken to the PX
to get clothes, and so on. It was surreal in the sense that they didn't seem to have any
sense of the gravity of the situation. | recall that when we got to the embassy, we were all
received by Graham Martin, very cordially. He then was talking about Cochinchina as a
viable entity, and about how attractive it should be to U.S. investors.

So, it was quite apparent that he was living in a never-never world - that he didn't realize
the gravity of the situation. | was invited to stay and work at the Embassy. There certainly
was a lot that needed doing, including planning for evacuation, though Graham Martin
wasn't talking about evacuating at that point. | could see the handwriting on the wall. |
could see that given this guy's mind-set, we were not going to do things the right way. |
also was traumatized by the evacuation from Nha Trang. So, | wanted no part of this. |
only stayed in Saigon for a week. | bailed out as soon as | could, and left on the 8th of
April, on a flight to Japan.

Q: How did you bail out? What did you do?

Interview with David Michael Adamson http://www.loc.gov/item/mfdipbib000007



Library of Congress

ADAMSON: | was in cable communication with the Department. | think my counselor was
still Gib Lanpher, who had actually assigned me to Vietnam in the first place. He very
kindly sent me a telegram indicating various posts where | could potentially serve. Those
included Angola and France. | was initially being pushed to Angola, because | had actually
picked up Portuguese while | was in college, studying a couple summers in Brazil. My first
inclination was to be led in that direction. But, when | got to Washington, | thought better of
that, and opted for a calmer post, France; | cashed in my chips, as it were.

Q: When did Saigon actually fall?
ADAMSON: It fell on the 30th of April.

Q: Among the people who were not part of Ambassador Martin'immediate circle, did they
understand what was happening?

ADAMSON: | don't recall, at that stage, having a whole lot of conversations with people.

| think at some levels there was a very acute understanding. | think people like Frank
Snepp, people like Ken Moorefield, who | just see was nominated to an ambassadorship in
Africa, now in 2002. He was a young officer at that time. At that level, they understood very
well the gravity of the situation.

Q: One hears stories of people plucking at the big tree that grew near the embassy. It
should have been cut down in order to allow helicopters to land there.

ADAMSON: According to what | have heard and read, that sort of thing was only done
at the very last possible moment, simply because Graham Martin didn't want to give any
sign that he thought the Republic of (South) Vietham was not viable, that he thought
this country was going to collapse. Given that mindset, we didn't prepare adequately,
obviously, for the evacuation.

Q: When you came back to Washington, did you get any debriefing, oanything like that?
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ADAMSON: | spent three weeks in Japan. | think | only got to Washington on the day
Saigon was falling. | think | got there on the 29th or 30th. | got to Washington in time to
see that Saigon was collapsing. So, it was over by the time | got to Washington. | don't
recall that | was debriefed by anyone. | could be mistaken. | think | simply started orienting
myself to my new assignment. First, | had to determine my new assignment. Although, |
was being wooed for Angola, | decided | was not ready for that situation. It turned out, it
would have eventually involved another evacuation. | opted for Strasbourg, France, which
was a good choice.

Q: So, you went to Strasbourg, France? You were there from when twhen?

ADAMSON: | arrived, | think, around the 1st of August 1975. | stayed only until the
following May or so, because | was pulled into Paris, which was good, professionally,
but not so good, personally, because Strasbourg was a wonderful place to serve on a
personal basis.

Q: Where did Strasbourg fit in those days? What was its importance?

ADAMSON: At that point, the Department was in a process of reducing personnel and
presence, a process that went on during most of my career, and particularly reducing it

in the outlying area, outside of Paris. The reason why Strasbourg continued to exist as a
post, although albeit a two officer post, and now | think a one officer post, unless things
have changed very recently, was because of the international institutions there. Notably,
the Council of Europe. Also, there was a Commission of the Rhine, and also the European
Parliament would meet in Strasbourg, periodically, although the Consulate didn't cover
that. That was the rationale for having Strasbourg.

Q: How was the Consulate General set up?

ADAMSON: It was set up with just two American officers, the Consul General, and then
the so-called deputy principal officer, who was really a junior officer, a Vice Consul. The
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Consul General handled what little political reporting and political contacts we did. He
handled that primarily, although the deputy also did some of that. The deputy's primary
charge was to handle the economic, commercial and consular work in the district. For
each of those functions, | had one or more French national employees, who worked for
me.

Q: Who was the Consul General?
ADAMSON: At that time it was Woodward Romine.
Q: What job did you have?

ADAMSON: | was the deputy principal officer and vice consul, who al say, handled
primarily economic-commercial and consular work.

Q: How did you find France at that time - your corner of France?How were Americans
perceived?

ADAMSON: | found it to be a wonderful place to serve because Strasbourg and its
surrounding province of Alsace were a fairly conservative part of France, very pro-
American, because they still had vivid memories of being liberated by American soldiers
in 1944-1945. We were very well received there. We had a very good relationship with the
local French authorities.

Q: It's an awful event that this long, long, troubled or mixed relationship with France exists.
That was more Paris centered, would you say?

ADAMSON: | would say it's Paris and political elite centered. Alsace was basically, as |
say, favorably oriented toward the U.S. Of course, by that time, de Gaulle had left power,
indeed he was deceased. | guess Pompidou would have just left the presidency of France
and Giscard d'Estaing was coming into the presidency. Giscard had a somewhat more
pro-American, more modernist, orientation. At the same time, there was no question
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of France going back into the military side of NATO at that juncture. Still, France was a
favorable environment for the U.S. in general terms in those days.

Q: Was the German heritage sort of shunned, or was this a factor?

ADAMSON: The German heritage was certainly very much alive in a number of respects.
You could see it in the culture, in the architecture, in the food, in the wines, in the patois,
the dialect that people spoke. Many Alsatians at that time spoke what was called Alsatian,
which is, as | understand it, a German dialect. | never learned to speak it, but | did speak
French. The local newspaper was printed both in French and Alsatian. | think at that time
they published more copies in Alsatian than in French, although | could be mistaken about
that.

Right across the Rhine was Germany. Germany was very accessible, although the
European Community, at that stage, had not gotten to the point where you could cross the
bridge into Kehl, Germany, without showing your passport. Generally, it was a very hassle
free border crossing. So, | did get into Germany with some frequency. Relations had
greatly improved over the course of the post-war period between Germany and France.
They were then essentially allies, even if at a personal and social level the Germans still
did not have the best reputation in France, at that time.

Q: Did you have any contact with the French university students aall?

ADAMSON: | did not have very much. | had some contact. | was still young, 25 at that
point. | had some contact with some higher level, medical and other students, who were
basically in my age bracket. But, in my official functions, as far as | can recall, | never went
to speak to the university, or taught a course, or anything like that. | interacted with them
strictly on a personal level. There, the interaction was good.

Q: Any problems with American tourists, consular problems?
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ADAMSON: No, it was a very amenable, attractive, welcoming environment for American
tourists. The only security problems we had, as | recall, in 1975, 1976, were when Franco
was on his deathbed. Franco was perceived as an American friend and ally. He was
seen as very close to the United States, and the United States as very close to him. |
recall that he was going through his death throes. Somehow this ignited threats against
U.S. consular personnel in Strasbourg. We had death threats against us, which we

didn't take too seriously. The French stepped up their patrolling outside the Consulate.
Actually, some years later, there was an apparent attempt against the life of the American
Consul General. Things didn't get that bad when | was there. Even then, | think the later
assassination attempt was an isolated act. It did not reflect popular sentiment.

Q: Did you ever find out where this sentiment was coming from?Strasbourg is very far from
Spain.

ADAMSON: Yes, it is far from Spain. | suppose it was “student radicals,” whoever that
might be. Also, whether it was any kind of offshoot of the ETA Basque movement, or other
such terrorist organizations, | really don't know. | can remember seeing graffiti and so on,
but | just don't have any sense from where that emanated.

Q: Obviously Strasbourg is in the heart of the embryonic EuropeaUnion. Was it called the
European Community at that time?

ADAMSON: Yes, | believe it was called the European Community. It was not called the
European Union, in any case, as the Union did not come into being until the early 1990s.

Q: Was this seen as something that was bound to develop? What were you getting?

ADAMSON: It was seen as a good thing that was developing, and that would no doubt
develop further. I'm not sure that in 1975 people anticipated that it would go as far as it has
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gone by now, 2002. Yet certainly there was a perception that it was developing, that it was
a positive thing, and that it would be developing further.

Q: Was there much of a European Community in Strasbourg?

ADAMSON: Since the Council of Europe was there, which is a European
intergovernmental institution separate from the European Community, Strasbourg was

a very “European” city. There were a lot of international civil servants, European civil
servants, and a lot of consciousness of the evolving nature of European integration. But,
the primary presence was of the Council of Europe, not of the European Community.
There was this sort of peripatetic European Parliament, which would meet in the Council of
Europe's headquarters building from time to time. Still, basically the “European” presence
that was there was the Council of Europe, which was a very pronounced presence. There
was certainly a sense of European integration. There was also a sense by then that

the European community was becoming the place where the action was, and that the
Council of Europe was being marginalized except perhaps in its central area of effort, the
protection of human rights.

How long should we continue?

Q: I'm thinking that this may be a good place to stop. I'll put at the end here, where we are
going. We'll stop here. We are going to pick this up with May 1976, when you are off to
Paris.

ADAMSON: Okay. ***
Q: Today is the 26th of June 2002. David, you went to Paris in 19767
ADAMSON: That is correct.

Q: You were there from when to when?
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ADAMSON: | was there from April 1976 to roughly July 1977.
Q: What was your job?

ADAMSON: My job was to serve as executive secretary for the U.S. delegation to the
Conference on International Economic Cooperation (CIEC), also known as the North-
South Conference. This was a conference that emerged from the international economic
turbulence associated with the 1973 Arab/Israeli war and the oil embargo that ensued.
There was intensive diplomacy thereatfter, trying to get the oil embargo, such as it was,
removed. The Arab countries used that as leverage to try to develop a negotiating
framework in which concessions would be made to them and to others in the “Third
World.” Of course, there was pressure on the oil exporters for solidarity from others in
the Third World. These were poor countries who did not have oil resources to use as the
so-called “oil weapon,” which proved to be less than that, to get concessions from the
developed countries that would assist in the development of the less developed countries.
So, | was the executive secretary of this delegation, which was headed, on a day-to-day
basis, by a deputy assistant secretary from the Bureau of Economic and Business Affairs
at State, by the name of Steve Bosworth, who by the way, is currently the Dean of the
Fletcher School at Tufts University, where | went to graduate school.

Q: We're talking about the end of the administration, when you went out there.

ADAMSON: Yes, we're talking about the end of the Ford administration. Kissinger was
Secretary of State.

Q: Kissinger was Secretary. One thing, Kissinger - this not being a prime concern of his,
as he was interested in east-west, not north-south relations - how dedicated were we to
doing something about North-South issues?

ADAMSON: Kissinger was actually quite interested in this, because this tied into the Arab-
Israeli dispute as well as the developed world's so important oil imports. As you will recall,
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he engaged in all kinds of shuttle diplomacy, in the 1974 to 1976 period, to try to make
progress. He also participated in various meetings and negotiations that really gave birth
to CIEC, also known as the north-south dialogue. He was actually more interested in this,
than he had been in the past in what were seen as economic matters. This really was a
political-economic conference. He was not, and the U.S. was not interested in making
deep concessions. We were interested in getting a process going that would help to
manage these issues, but we were not interested in making enormous concessions. | don't
think we believed that this kind of a negotiating forum could really bear fruit. We agreed

to this kind of a forum, because it would help to mollify the Third World, and hopefully
stabilize the oil markets and lead to a more stable economic climate.

Q: What was our sounding of the European delegations, | mean thmajor ones?

ADAMSON: The European delegations and the Japanese were probably more interested
in this kind of process than we were because of their greater dependence on Middle East
oil. The Japanese, of course, were very nervous, because they were totally dependent on
oil imports. The Europeans were more dependent than the United States, and they were
very interested. Plus, the Europeans and Japanese generally have a more accommodative
foreign policy, because they are less self-sufficient in various areas of power than the
United States.

Q: Did you find the Europeans and the Japanese a bloc, or were theall sort of doing their
own thing?

ADAMSON: The Europeans, at least the European Community nations, were a bloc. In
fact, the EC countries were represented in the conference collectively, by the European
Community. There were no doubt differences among them, but they did try to negotiate as
a block. The Japanese were entirely separate. | would say, they certainly were as clos